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نیمی از معادن کرمان غیر فعالند
کرمــان - بیــش از نیمــی از معــادنِ بــه ثبــت رســیده اســتان کرمــان بلوکــه و 
غیرفعالند و پرداخت خسارت های ناشی از فعالیت معادن در ابهام است. از 
هفت هزار و ۲۰۰ محدوده معدنی به ثبت رسیده در استان افزون بر چهار هزار 
و ۶۰۰ معدن بلوکه و حبس شــده و به گفته مســئولان صمت بزودی در قالب 

مزایده وضعیت بهره برداری آنها پیگیری می شود.
براســاس آمارها تقریباً همه معادن مس موجود در اســتان بلوکه شده اند؛ 
یعنی فرد یا نهادهایی مجوز بهره برداری آنها را طی ســال های اخیر گرفته اند 
و آنهــا را بــه حال خــود رها کرده اند زیــرا توان مالــی یا فنی بــرای بهره برداری 
نداشــته اند و براســاس قوانیــن موجــود امــکان برگــزاری مزایــده این دســته از 

معادن یا سخت یا غیرممکن شده است. 
مسئولان صمت معتقدند ، باید در ارائه مجوزهای جدید طوری عمل کرد 
که این مشکل پیش نیاید، به طور مثال پیشنهاد اینکه ابتدا فرد توان خود را در 

اکتشاف نشان دهد تا بتواند مجوز بهره برداری بگیرد.
 بحث بر ســر معــادن بلوکه و نحوه جبران خســارت های ناشــی از فعالیت 
معــادن بــه ســایر دســتگاه های متولی ماننــد راهــداری یا محیط زیســت مورد 
تأکیــد اســتاندار کرمــان اســت و میــزان تعیین شــده بــرای پرداخــت این نوع 
خســارت ها  باید براساس شهرستان محل فعالیت معادن و در همان نقاطی 

که خسارت ها رخ داده باشد.
بــه گزارش ایرنا ،رئیس ســازمان صنعــت، معدن و تجارت کرمــان با بیان 
اینکــه وضعیــت حبس معادن اســتان در زون )محدوده( مس تقریباً پر شــده 
گفــت: البته دســتورالعمل هایی از قبل نوشــته شــده کــه مانع مزایــده معادن 
می شــود. همچنیــن 5۰۰ میلیــارد تومــان در قانــون بودجه ۱۴۰۱ بــرای جبران 

خسارت های معادن به برخی زیرساخت ها به استان اختصاص یافته است. 
مهدی حسینی نژاد افزود: ۴۲ ماده معدنی در استان کرمان شناسایی شده 
اما اکتشافات از پنج تا هفت درصد انجام شده و آن هم بیشتر سطحی است. 

 هشدار مدیریت بحران کهگیلویه و بویر احمد
 نسبت به توقف در کنار رودخانه ها

یاســوج- مدیرکل مدیریت بحران اســتانداری کهگیلویــه و بویراحمد گفت: با 
توجه به کوهستانی بودن و وجود رودخانه هایی در استان و بارش ها ی اخیر، از 

استقرار در حاشیه های رودخانه ها خودداری شود.
بــه گــزارش ایرنا،علیرضا نیکــروز در خصوص خســارت های بارندگی اخیر 
در اســتان، اعلام کرد: در این بارندگی پاییزی خســارت جانی نداشتیم، اگرچه 
خســارت های مالی در حوزه زیرســاخت ها در شهرســتان بهمئــی، کهگیلویه و 
لنده گزارش شده است که پُل»میان بخش «،»مُمبی« و »سرآسیاب« تخریب 

شده است. 
وی با اشاره به راه های دسترسی استان افزود: در حال حاضر، تمام راه های 
اصلی استان باز بوده و تردد در آنها جریان دارد، به جز جاده »سی سخت« به 
»پادنا« که در حال بازگشــایی آن هستیم ،اگرچه از طرف استان اصفهان برای 

بازگشایی راه یاد شده تاکنون اقدامی صورت نگرفته است. 
وی در خصــوص خســارت های وارد شــده بــه عشــایر اســتان و مزرعه هــای 
پرورش ماهی، گفت: از عشــایر در منطقه »سرآســیاب« گزارش هایی از تلفات 
دامــی دریافت شــده، ولــی درباره خســارت  مزرعه هــای ماهی خبــری تا کنون 

دریافت نشده است.

انتشار آلودگی با جمع آوری غیر استاندارد زباله
ضرب الاجل 20 روزه برای اصلاح فرایند جمع آوری زباله در البرز صادر شد
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اصفهان - داروخانه هــای اصفهان از حدود یک 
ماه گذشته با کمبود برخی از اقلام دارویی بویژه 
انــواع شــربت های آنتی بیوتیک مواجه شــدند و 
بــا توجه به افزایش تقاضای مــردم به دلیل اوج 
گرفتن بیماری آنفلوانزا، این موضوع مشکلاتی 

در جامعه ایجاد کرد.
با شــدت گرفتن ابتلای مردم به بیماری های 
تنفســی فصلــی بویــژه آنفلوانــزا، میــزان تقاضا 
بــرای دریافت داروهای مــورد نیاز بــرای درمان 
ایــن بیماری هــا  افزایــش یافــت و در این مقطع 

زمانی بود کــه کمبود برخی اقــلام دارویی بویژه 
آنتی بیوتیک ها، نمایان شد و مردم برای تأمین 

آنها با مشکلاتی مواجه شدند.
انجمــن  رئیــس  نایــب  ایرنــا،  گــزارش  بــه 
داروســازان ایران گفت: با وجــود اقدامات انجام 
 شــده در هفته هــای اخیــر، هنــوز کمبــود دارویی 
بویژه درزمینه شــربت های دارویی و شیاف برای 

کودکان وجود دارد.
بخــش  اینکــه  بابیــان  فاطمــی  علــی  ســید 
عمــده ای از ایــن مشــکل به دلیل کاهــش تولید 

در کارخانه هــای داروســازی اتفاق افتــاد، افزود: 
بــا توجه بــه موضوع اصــلاح قیمت ها کــه از تیر 
امســال آغاز شــد، میــزان تولید در داروســازی ها 
کاهــش یافــت زیــرا تولیدکننــدگان دارو، موافق 
آنتی بیوتیک هــا  قیمــت برخــی داروهــا ماننــد 

نبودند.
دبیر انجمن داروســازان اصفهان به مشــکل 
تأمین شیشه بطری های مخصوص شربت های 
دارویــی اشــاره و اضافــه کــرد: ایــن موضــوع نیز 
محدودیت هایی بــرای کارخانه های تولیدکننده 

دارو به وجود آورده است.
رئیــس انجمــن داروســازان ایــران همچنین 
بــه ایجــاد بــازار ســیاه دارو در فضــای مجــازی 
اشــاره کــرد و گفــت: داروهــای کمیــاب در ایــن 
شــبکه ها به چنــد برابر قیمت اصلــی به فروش 
 ۱۸ حــدود  کــه  ســرم  ،به عنوان مثــال  می رســد 
هــزار تومان اســت بــه قیمــت ۱۰۰ هزارتومان به 
فروش می رســد و از طرفی داروهایــی که به این 
شکل فروخته می شــود، قابل  اطمینان نیست و 

می تواند سلامتی مردم را به خطر بیندازد.

از سوی دیگر پس از واردات محموله ۵۰ تنی 
دارو به کشور، معاون غذا و داروی دانشگاه علوم 
پزشــکی اصفهان اعلام کرد که سهم این استان 
از محمولــه وارداتــی ۶ درصــد و معادل ســه تُن 

دارواست.
محمــود اعتبــاری افــزود: داروهــای ارســالی 
شــامل سوسپانســیون های آنتی بیوتیــک اطفال 
از انواع مختلف اســت که چهارشــنبه ۱۱ آبان به 
شــرکت پخش در اصفهان تحویل و از پنجشنبه 

هفته گذشته توزیع آن انجام شد.

دانشگاه علوم پزشکی اصفهان از توزیع محموله جدید دارویی خبر داد

ازدحام اصفهانی ها در داروخانه ها برای تهیه آنتی بیوتیک

 چرخه معیوب جمع آوری و حمل زباله در اســتان 
البــرز صــدای اعضــای شــورای شــهر و همچنیــن 
محیط زیســت را در آورده اســت. در این میان کرج 
بیشترین مشکل در نحوه حمل زباله را دارد و به نظر 
می رسد تزلزل و تغییر پیاپی شهرداران کرج زمینه 
مناســبی را برای این آشــفتگی فراهم کرده اســت. 
ضرب الاجل اعلام شده از سوی محیط زیست برای 
پیمانکاران حمل زباله بیانگر این است که چنانچه 
در بازه زمانی ۲۰ روزه این روند نادرست و آسیب زا 
اصلاح نشــود، موضوع وارد مرحلــه تازه ای خواهد 
شــد که چاره ای جز عمل به وظیفه نظارتی توسط 

محیط زیست باقی نمی ماند.
ë سنگینی بار بزرگ پسماند روی دوش شهر

عضو شــورای شــهر کــرج از چرخه نادرســت 
جمــع آوری، دفــن زبالــه و آلــوده شــدن بیش از 
پیــش محیط زیســت انتقــاد کــرد و گفــت: باری 
بزرگ از کارهای انجام نشــده در بحث مدیریت 
پســماند روی دوش شــهر ســنگینی می کنــد. به 
حداقل رســیدن دفن زباله از اصلی ترین اهداف 
مدیریت پسماند است که باید در این دوره شورا 

صورت گیرد.
»ایــران«  بــا  علیرضــا رحیمــی در گفت و گــو 
اظهــار کرد: اجــرای تک  تک حلقه هــای مدیریت 
پســماند شــامل آموزش و اطلاع رسانی، تفکیک 
از مبــدأ، جانمایــی و تهیــه و نصــب ســطل های 
زبالــه مکانیزه در محــلات، ارتقای سیســتم های 
ریجکــت و تفکیــک در مقصــد، افزایش ظرفیت 

خط تولید کمپوست، راه اندازی سیستم زباله سوز 
و در نهایــت دفــن بهداشــتی و مهندســی زبالــه؛ 
ضامــن موفقیــت مــا در ایــن زمینه خواهــد بود. 
چرخه مدیریــت زباله، چرخه ای بســیار پرهزینه 
و پردردســر اســت اما چون با مقوله و ســرمایه ای 
عظیــم بــه نــام محیط زیســت در ارتبــاط اســت، 
پرداختن به آن از اهمیت بســیار زیادی برخوردار 

بوده و خود سرمایه گذاری برای آینده است.
عضو شــورای اســلامی شــهر کرج با اشــاره به 
جمــع آوری بیــش از ۱۲۰۰ تن زبالــه در طول روز، 
تبدیل ۱۵ درصد این زباله ها به کود کمپوســت را 
مورد توجه قرار داد و تأکید کرد: توســعه کارخانه 
کمپوست برای افزایش این میزان بسیار ضرورت 
دارد. تولیــد این کود علاوه بر ایجــاد درآمد پایدار 
بــرای شــهر، می تواند به مصــرف امــور مرتبط با 
فضای ســبز شــهری کرج هم برســد که ســازمان 

سیما و منظر باید همکاری لازم را داشته باشد.
ë رصد 500 ماشین حمل زباله در 40 روز

بــه گفته مدیرکل محیط زیســت البــرز، روزانه 
حدود هزار و ۵۰۰ تن زباله های شــهری در سطح 
اســتان البــرز تولید می شــود کــه عمده ایــن زباله 
بــه حلقــه دره منتقل و بــدون تفکیک یــا تبدیل، 
دفن می شــود. مجید درگی بــا انتقاد به عملکرد 
مدیریت ساماندهی پسماند اظهار کرد: استاندار 
البرز در قرارگاه اجتماعی اســتان به شــهرداری ها 
دســتور داده بــود نســبت بــه رفــع مــوارد مطرح 
شــده اقــدام کننــد. بدیــن ترتیــب مصوبــات بــه 
شهرداری های استان ابلاغ شده اما به دلیل اینکه 
شهردار کرج به تازگی انتخاب شده است، مهلت 

۲۰ روزه بــرای اصــلاح رونــد جمــع آوری و انتقال 
زبالــه تعیین کرده ایم کــه در پایــان این فرصت، 
محیط زیست بر وظیفه نظارتی خود عمل و نحوه 

اجرای این مصوبات را بررسی خواهد کرد.
وی بــه شــیوه های غیراســتاندارد حمــل زباله 
اشــاره کــرد و گفــت: بر اســاس وظیفــه قانونی به 
ایــن مســأله ورود کردیــم و در طــول 4۰ روز بیش 
از 5۰۰ دســتگاه خــودرو حمــل زبالــه بــه صورت 
شبانه روزی توسط مأموران محیط زیست رصد و 
پایش شــد. همچنین متأسفانه شــاهد رها شدن 
شیرابه از مبدأ تا مقصد بودیم که منجربه آلودگی 
و بوی نامطبوع می شــود و در تحلیل این گزارش 
مشــخص شــد حدود ۸۰ درصد کل ماشین های 
حمــل زبالــه، فاقــد اســتاندارد لازم هســتند و در 
فراینــد انتقــال زبالــه تخلفاتی صــورت می گیرد. 
به همین دلیل تعــداد زیادی از رانندگان جریمه 

و اخطــار دریافــت کردنــد و بــا حضــور فرمانــدار 
چهاربــاغ خودروهــای متخلــف توقیــف شــدند. 
پس از تذکــر، اخطار و جریمه، امــروز این آمار به 
میانگین کلی حدود ۵۰ درصد رســیده اســت که 
ایــن روند را تا اصلاح صحیــح فرایند حمل زباله 
ادامــه خواهیــم داد. درگی اظهار کــرد: زباله های 
شهر نظرآباد، ماهدشت و اشتهارد به مرکز حلقه 
دره منتقل نمی شــود و مدیریت آنها در اخترآباد 
صــورت می گیــرد. حمــل زبالــه در ســاوجبلاغ و 
طالقــان هــم تقریباً به صــورت اســتاندارد انجام 
می شــود. امــا شهرســتان کرج بیشــترین مشــکل 
را در نحــوه حمــل زبالــه دارد. متأســفانه بخــش 
عمــده ای از پیمانــکاران کرج اســتانداردهای این 
حوزه را رعایت نمی کنند و در صورت عدم توجه 
چاره ای جز اعلام جــرم و طرح پرونده قضایی با 
شــکایت محیط زیســت باقی نمی ماند.بــا وجود 

زیرساخت های تفکیک و بازیافت زباله در سایت 
دفــن زباله ها و صرف میلیاردها تومان ســرمایه، 
دعــوای حقوقــی بین پیمانــکار قبل و شــهرداری 
وقت منجربه رها شــدن امکانات زیرســاختی در 
حلقــه دره شــده اســت و هیــچ یک از تأسیســات 
درگــی  مجیــد  نمی گیــرد.  قــرار  اســتفاده  مــورد 
ادامــه داد: در ســایت حلقــه دره قــرار بــود طبــق 
برنامه ریزی هــا، واحد تفکیک زباله ایجاد شــده و 
فعال باشد و زباله خشک در فرایند بازیافت قرار 
گیرد. همچنین پلاستیک تبدیل به سوخت شود و 
زباله های  تر در فرایندی تبدیل به کمپوست شود 

اما هیچ کدام از این پیش بینی ها عملی نشد.
ë صحت ندارد

محمدرضا خسروی، رئیس سازمان مدیریت 
پســماند شــهرداری کرج بــا انکار شــدید اظهارات 
مســئولان محیط زیســت اســتان البــرز گفــت: این 
موضــوع صحــت نــدارد. آنهــا در مــرداد امســال 
گزارشــی تهیه کردند که پیگیــری کردیم و به تمام 
دهیاری هــا و شــهرداری های اســتان البــرز ابلاغ و 
دستور توقیف یک خودرو هم صادر شد. وی افزود: 
با اجرای طرح، دستور دادیم تا مخزن شیرابه ها به 
فوریت تعمیر و حجم مخازن حمل زباله بیشــتر 
شود. بدین ترتیب این مشکل با پیگیری ها رفع شد 
که تصاویر اقدامات صــورت گرفته را برای معاون 
دادستان کرج ارسال کردیم. کرج تنها یک پیمانکار 
و حــدود ۱۰ خودرو دارد و اظهارات محیط زیســت 
را قبــول ندارم. رئیس ســازمان مدیریت پســماند 
شهرداری کرج ادامه داد: این موضوع در کل کشور 

دیده می شود و فقط مختص کرج نیست.

سنا
ای


